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 „Ha adsz, ne emlékezz rá, de ha kapsz, sose felejtsd el!”
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Pedagógusnap környékén felkérésre írom e sorokat. 
Kerülném a pátoszt, de a kesergést is. Tapasztalaton 
alapuló gondolatmorzsákat teszek a Tisztelt Olvasó 
elé. 
Friss, ropogós diplomával a kezedben, nagy elszánt-
sággal veted bele magad a munkába. Azt mondták 
neked, hogy a szakmai felkészültség jó tárgyi körí-
téssel szükséges és elégséges feltétele az eredmé-
nyességnek. 
Lendületből eléd öntenek egy szakajtónyi gyereket, 
így már alanya is van a tanításnak.

Nem egy minimál prog-
ram. Képtelen küldetés, de 
ekkor még nem mered be-
vallani. 

Sózod, borsozod, tanítga-
tod a nebulókat. Pirulsz, 
nyeled a krétaport. Az e-
redmény mégis elmarad. 
Rendre az „Egyik még nem 
érti, a másik már rég unja” 
főzetet kapod. 
Újratervezel. Vissza a szakajtóhoz. Muszáj lesz 
szétszálazni a dolgokat. 

Hát akkor gyürkőzzünk! 
Szakajtóból a nagy üstbe. 

Mindenkinek van egy ’beszállókártyája’, a csak rá 
érvényes testi-lelki-szellemi jellemzőkkel. Ha ezt 
kellő empátiával tanulmányozod, kicsit könnyebb 
lesz arányt és mértéket találni a közös munkában. 
Boldog lehetsz, ha évtizedek múlva elmondhatod: 

A cél kitűzve. A Tanterv és Utasítás szép szavával: 
Feladatunk a „sokoldalúan képzett, mindenoldalúan 
fejlett embertípus” kineve-
lése. 

Ha nem is mindenkit lakattunk jól, de legalább már 
senki sem éhezik. 
Mindeközben csudás dolgok történnek. A köteles-
ségtudat, meg a szabad akarat vívja sajátos harcát a 
gyermeki lelkekben. 
Változatos túlélési stratégiákat eszelnek ki. 

Egy másik illető a nyolc centiméteres kisfűrészével 
nyiszálja a titokban elcsent krétáidat. 
A lányok egy típusa csillámporos kozmetikumokkal 
próbálja megőrizni  ’egyéniségét’ …

Van, aki kisautóit túráztatja a pad alatt, miközben 
jobbjával a tollbamondást körmöli. Így edzi megosz-
tott figyelmét. 

Közben haladj a korral. 

Innen a partvonalról szívből szurkolok mindany-
nyiótoknak!

Somogyi Árpádné

Akinek nincs ilyen tárgyi füg-
gősége, másképp oldja meg. 
Simán kiréved az ablakon. 
Ilyenkor nem veled akar szóra-
kozni, hanem csak magát 
szórakoztatja. 
Aztán, ha egyszer, mégis rá-
szánja magát, hogy veled cé-
lozza meg a ’csúcsokat’, fo-
gadd meg Kodály intelmét: ne 
a meredeken zavard fel, vá-
laszd a lankás, dombos oldalt, 
hogy egyre többen fel is ér-
jetek. 

Egészséges mértékben toleráld az újkori „okos” 
túlélési kütyüket, miközben nyeled a digitális 
KRÉTA – port. 



I n  m e m o r i a m

Gerbovits Jenő
1925-2011

Okleveles kertészmérnök diplomát szerzett, 

az országos politika előtt gazdálkodott, 

mellette főagronómusként dolgozott.

Miniszterként is ragaszkodott a paraszti 

életformához. Emiatt sokat bírálták, de 

ennek köszönhette, hogy szót tudott érteni 

az emberekkel, a parasztsággal. Torgyán 

József egykori kisgazda vezető  szerint 

miniszterként is kijárt a nagybani piacra, 

ahol saját terményeit árulta.

Tíz évvel ezelőtt hunyt el a rendszerváltás 

utáni Antall kormány kárpótlásért felelős 

tárca nélküli minisztere.

A Független Kisgazdapárt országgyűlési 

képviselője volt 1990-1994 között, valamint  

a Magyar Parasztszövetség főtitkáraként is 

tevékenykedett.

A Somogy megyei Zics községben született, 

és ott alussza örök álmát. Így volt teljes ívű 

a tartalmas élete, Ady Endre talán róla is 

írhatta volna, hogy „Valaki az Értől indul el, s 

befut a szent, nagy Oceánba.”

Egy hiteles szemtanú mesélte azt a színes 

történetet, amikor mindeni Jenő bácsija 

Balatonföldváron a központi parkolóban 

árulta a saját dinnyéjét, amikor is néhai 

Horváth Balázs belügyminiszter az isme-

retség okán soron kívül szeretett volna hoz-

zájutni a csemegéhez, de nem járt sikerrel:

Ezekkel a gondolatokkal tisztelgünk 

Gerbovits Jenő emléke előtt. Jó érzés volt 

leírni és újra olvasni egy sajnos eltűnőben 

levő világ hiteles emberének a történetét, 

főleg annak  fényében, hogy a ma politikusi 

nemzedékének életvitele köszönő viszony-

ban sincs azzal, amit Jenő bácsi képviselt.

„Azért mert valaki miniszter, még be kell 

állnia a sorba!” – szólt a verdikt.

Egy másik politikus társa szerint nem sok 

miniszter mondhatja el magáról, hogy olyan 

munka közben halt meg (saját telkén trak-

tor balesetben), melynek az egész életét 

szentelte.

Sz.J.
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     Nem köthető szorosan a földvári vendéglátáshoz, 
de kivívott presztízsénél fogva, tavaly sok vendéget 
vonzott Kőröshegy túlsó végében az új tulajdonosok 
által felpörgetett Völgyhíd kávézó. Nagy vároko-
zásokat keltettek és sokat hozzáadtak a körzet ven-
déglátós vonzerejéhez. De az idén egy még újabb 
csapat fut neki a nyárnak, és a kínálat is  alaposan 
átalakul.  A  eddig hangsúlyos kávé – sütemény vonal 
kiegészül a fiatalok által kedvelt modern strand büfé 
kínálattal. Nem rossz ötlet, de sok múlik majd a 
résztvevők álhatatosságán. Drukkoljunk nekik! 
     A Balatonszentgyörgyi út elején (fő út, kaptatónak 
nekifutó szakasza), nyitott egy  új vendéglátó hely 
(étterem és pihenőház), „Picard Home” néven. A 
vállalkozás budapesti előzményekkel bír, és 
facebook. oldaluk igen kecsegtető. Kitartást és a vele 
járó sikert kívánom nekik.

    Egy roppant nyomasztó, lehangoló és véget érni 
nem akaró tél után, mindenki vágyik arra, hogy 
visszakapja a régi életét. Ennek kiemelten fontos 
része sokunk számára a „Balatoni nyár”. Addig is, 
amíg eljön az igazi, várva várt szezon, és beindul a 
vendéglátás nagyüzeme, egy csokor vendéglátós 
újdonsággal fokoznám az izgatott várakozást: 
Balatonföldváron alaposan megbolydul a meg-
szokott üzleti választék az idei nyáron.

     Formálódik még egy újdonság: Az Anna Mária 
Hotel Fesztivál tér felőli oldalában is nyit egy új 
terasz. Ha valami jó helyen van, akkor az ott van. 
Biztos nagyon népszerű hely lesz.      

    Azt régen lehet tudni, hogy kikötőnél lévő vasúti 
sorompó déli oldalán álló, szépen felújított régi 
tornyos épületben készül valami. Tavasszal Ők is 
kinyitnak: Olive Deli & Bistro. Reggeliző, kávézó és 
könnyű étlap. Jó helyen vannak, csak jól kell csinálni. 
Hajrá! 
   A néhai Törley villa kertjében debütált tavaly a 
Földvár Garden. Nagy kár, hogy csak kérész életet 
élhettek, igazán hiánypótló „tengerész” hely volt. A 
villát mohón lebontotta a terület tulajdonosa 
(mondjuk elég lepukkant volt, de mégiscsak 1905-
ben épült. Lett volna benne fantázia. Itt is csak 
elveszett Földvár múltjából egy fontos épület..). Az 
építkezés ősszel kezdődik... Vajon mit is? Apartman 
házat… Nagyon eredeti! De a „Gardenért”  ettől 
függetlenül nagy kár. De Ők sem tűnnek el teljesen, 
csak arrébb költöznek a „Riviéra” kikötő menti 
kerítése mögé. Kérdés, ott menyire lesz meg a tavalyi 
atmoszféra, de ismerve őket, meg fogják oldani! 

   A hírek szerint, a szintén megszűnő „Tök Jó 
Söröző” helyét a mellette lévő pékség vette meg, ott 
bővítik az üzletet és vélhetően a profilt is.

    Ami viszont örök, az a kikötői „bódésor” (Fapuma, 
Marina gyros, Fagyizó - gofrizó), de csak azért, mert 
már tíz éve keltik halálhírét… És ott minden 
igyekezetükkel azon lesznek, hogy a „minőségi 
turizmusból” kiszorított, a földön járó egyszeri 
emberfia, mindenképpen jobban járjon nálunk, mint 
az élcsapat.

     Veszteség listán a Széchényi Imre utcában eddig 
működő Central Pork vendéglátó egység is. Nem 
tudni, lesz e helyette valami más az idén, mert az 
üzlethelyiség tulajdonlása körül elég érdekes dolgok 
alakulnak, de ez már egy másik történet lesz.
Remélve, hogy ez a kis „iránytű” segíti majd az 
eligazodást, kívánok mindenkinek felhőtlen, boldog 
békebeli nyarat! 

K.P.

   A legnagyobb dobás, a kikötőben lévő Balaton 
Klub megnyitása lesz. Hosszú hezitálás és vajúdás 
után a télen felpörögtek az események, és a várható 
júniusi  nyitással, vélhetően alaposan átrajzolják a 
vendégjárást. A színvonal garantált, ugyanaz a csapat 
fogja csinálni mint akik a „Pub – Lik” Bistrot is 
üzemeltetik. A hírek szerint, lesz minden, ami szem 
szájnak ingere. Úgy legyen! Az azonban már most 
biztos, hogy igazi vendéglátó ipari érdekességet 
láthatnak a turisták, hogy egy közel milliárdos 
beruházással hozzanak létre egy lángosozót! Jól 
értik. Lángos is lesz! Ezt én magam sem akarom 
elhinni, de annyi bennfentes helyről hallani: ez a 
beruházó vágya! Egészségére!

    De sajnos veszteséglista is van: A legszomorúbb 
hírrel kell kezdenem, a település egyik legkedvesebb 
vendégváró vállalkozása, a „Szélcsend” cukrászda, 
kávézó már nem nyit ki az idén. Valami lesz a helyén, 
de hogy mi azt még nem tudni. De nincs veszve 
minden, a helyes kis cukizó a kőröshegyi levendu-
lásba költözik fel!

Hurrá, nyaraljunk! 

   Csodálkoznék ha nem lenne kávé, azt sokan 
megsínylenék.

Szezonnyitó szubjektív körképünk
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Mosolygók Lapja: Nem csak udvariasságból kérdez-
zük, hogy Doktor úr aki nem csak orvosként, hanem 
magánemberként is elég korán találkozott a vírussal, 
mit tud mondani nekünk, fel lehet ebből teljesen 
gyógyulni?
Dr. Kelemen Zoltán: Az esete válogatja, én azt gon-
dolom, hogy a fertőzésen átesettek többsége meg fog 
gyógyulni, minimális maradvány tünetekkel, vagy 
akár anélkül is. Mivel itt milliós nagyságrendű a 
fertőzöttek száma, lesznek maradvány tünetek, el-
sősorban a tüdő károsodásával kell számolni. 
Szélsőséges esetben a tüdő roncsolódás miatt akár 
tüdő átültetéssel is járhat. Részben a COVID 
fertőzés, részben a gépi lélegeztetésből adódó  káro-
sodások miatt. Enyhébb tünetek, ez az un. poszt-
kovid szindróma, levertség, fáradékonyság, íz, 
szaglás problémák hetekig, hónapokig fennáll-
hatnak. De a gyógyultak többségénél a további 
életvitelükre jelentősebb hatással nem lesz. Azt 
tudni kell, hogy tapasztalatok csak korlátozott 
mértékben állnak rendelkezésre, mert a pandémia 
hatása sok tekintetben nem ismert. Naponta 
jelennek meg információk, melyek olykor ellent-
mondásosak, tehát erre a kérdésre biztos választ 
csak a későbbiekben lehet adni.
M.L.:Napi szinten hallhatunk információkat, az 
országos helyzetről. De az embereket a saját környezete 
érdekelheti kiemelten. A szárszói helyi újságban 
egészen részletes adatok jelentek meg a fertőzöttek, 
beoltottak számáról milyen típusú vakcinából mennyit 
használtak fel stb. pozitív tesztekről, kórházi 
kezelésekről, halálozásokról. A földvári önkor-
mányzattól érkezett-e Önhöz ilyen fajta megkeresés?
Dr.K.Z.: Ha ilyen adatokat kérnek, akkor erre 
természetesen tudunk válaszolni, de egyelőre nem 
kértek. Az oltakozási hajlandóság Földváron ma-
gasnak mondható. Sok tesztelésről, és sok pozitív 
betegről lehet beszélni, akiknek a döntő többsége az 
egy hetes, 10 napos gyógyulási idő után tünetmen-
tessé vált. Az én tudomásom szerint két földvári 
lakos halt meg a pandémia következtében. Az 
oltásról azt tudom mondani, hogy a médiában 
megjelenő információk gyakran egymásnak 
ellentmondanak, tartalmaznak jó- és rosszindulatú 
szándékokat is. A jelenleg Magyarországon alkal-
mazható öt oltóanyag mindegyike alkalmas arra, 
hogy a fertőzést megelőzze, vagy adott esetben a be-
tegséget alacsony lefolyásúvá tegye. A probléma ott 
van, hogy sokszor nem teljesen véletlenül félre 
magyarázzák, hogy mi a különbség az Európa 
Unióban elfogadott, illetve el nem fogadott vakcinák 
között? Ez elsősorban nem orvos szakmai, hanem 
jogi természetű különbség. Nem arról van szó, hogy 

Nagyinterjú Dr. Kelemen Zoltán háziorvossalNagyinterjú Dr. Kelemen Zoltán háziorvossal
A beszélgetés dátuma: 2021.04.14.

az orosz, vagy a kínai oltóanyag nem hatásos, hanem 
engedély hiányában az ezekkel beoltott emberek 
nem tudnak korlátlanul mozogni az EU országai-
ban. Minden vakcináról jelentek már meg negatív 
minősítések (az AstraZeneca rögösödést okoz, a 
kínai nem elég hatékony, a nagyon várt Johnson and 
Johnson forgalmazását beszélgetésünk időpont-
jában az USA területén felfüggesztették). Az a baj, 
hogy ezeket a híreket, melyek nem teljesen álhírek 
olyan médiumok adják közre, ahol nem rendelkez-
nek kellő szakmai információval. Ennek következ-
tében a laikusok nem tudják értelmezni, és a 
lakosság körében ezáltal megjelenik a félelem az 
oltással kapcsolatban. Minden gyógyszernek van 
mellékhatása. Az AstraZenecaval beoltottak két 
magyarországnyi embert. Ebből a gyanú szerint 37 
esetben lehetett feltételezni összefüggést a vérrög 
képződés, és az oltóanyag között. Azt szoktam 
mondani, ha 20 millió ember megiszik egy pohár 
vizet, és megnézzük hányan kapnak utána trom-
bózist, magasabb számot kapunk. Azt tudom 
mondani, hogy bármelyik oltóanyag nagyság-
rendekkel kisebb kockázatot jelent, mintha nem 
oltatjuk be magunkat. Nem minden oltóanyag 
egyforma, de a jelenlegi helyzet az, hogy hiány van az 
egész világon, tehát azzal tudunk oltani, ami van.
A másik fontos kérdés, hogy kik kapják, és mikor? 
Jönnek a hírek, hogy bizonyos  településen már a 30 
évesek is kapják, máshol meg az 50 éven felüliek sem. 
A helyzet az, hogy a háziorvos mozgástere szűk. A 
Kormányhivataltól kapja a listát, hogy kiket lehet 
oltani. Ezzel kapcsolatban hetente változnak az 
utasítások, mert változnak az ismeretek, változik 
maga a pandémia is. Magyarul az operatív törzs a 
járványügyi számok alapján aktualizálja a hely-
zetet. Ma Magyarországon gyakorlatilag mindenkit 
lehet mindegyik vakcinával oltani. Két kivétel van, a 
transzplantáltak (szervátültetettek) nem kaphatnak 
orosz vakcinát, illetve az anaphylaxiás betegség 
(allergének által kiváltott életveszélyes állapot) az 
egyedüli, amely kontraindikálja (ellenjavallja) 
bármely oltóanyag beadását. 
Hogy ki mikor kerül sorra, az függ természetesen 
attól, hogy mikor van vakcina. De függ a település 
korfájától is. Balatonföldváron ahol az idősek 
vannak többségben, őket kezdtük oltani, értelem-
szerű, hogy a fiatalabbak később kerülnek sorra. 
Kijelenthetem, hogy városunkban transzparensen 
és igazságosan folyik az oltás a szakmai elvek és a 
kapacitások figyelembe vételével. 
Ne felejtsük el, hogy ilyen helyzet nem volt, tanulja 
az ország, a vezetés is a helyzet kezelését. Van ugyan 
véleményünk, de tudomásul vesszük, hogy mi 
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végrehajtók vagyunk. Az más kérdés, hogy a 
beteghez a háziorvos van a legközelebb, tehát job-
ban el tudja dönteni, hogy a páciensnek mire van 
szüksége. Mi minden évben az influenza idősza-
kában ilyen vektor típusú vakcinával oltunk, mint  
pl. a Szputnyik, a kínai, vagy az AstraZeneca. Ott 
senki nem kérdez semmit, küldik az anyagot, mi 
meg tesszük a dolgunkat. 
A folyamat ebbe az irányba halad. A kezdeti 
szigorúság és bürokrácia enyhül és oldódik. 

M.L.: Mit gondol a következő 1-2 évről: visszaállhat a 
korábbi élethelyzetünk, vagy számolnunk kell hasonló 
járványokkal? Ezen belül hosszabb távon újabb, 
hatásosabb vakcinák megjelenésére számít, melyek a 
már ismert, vagy mutáns vírusokat képesek lesznek 
teljes mértékben leküzdeni, vagy inkább újabb 
hullámok jöhetnek?

Ha távlatilag nézzük,  fertőzöttebb környezetre kell 
számítanunk, ahol folyamatos verseny lesz a káro-
sító ágensek, és az ellenük való védekezés szereplői 
között. Ami a COVID vírust illeti, jelenleg senki 
nem tudja megmondani, hogy a mutánsok ellen a 
napjainkban rendelkezésre álló vakcinák mennyire 
lesznek hatékonyak. 
A nyájimmunitástól messze vagyunk. Vannak ezzel 
kapcsolatosan különböző számok, melyek néha 
túlzóak (90 %), amit szinte lehetetlen elérni, mert 
pl. a gyerekek oltása nem kötelező, valamint sok 
vírustagadó és oltásellenes ember is él ebben az 
országban. A vírus terjedésében megfigyelhető 
bizonyos szezonalitás (tavaly oltás nélkül is 
kevesebb volt a fertőzés), de újabb hullámok 
jöhetnek. A régi életünket biztos nem kapjuk vissza, 

Ennek vannak gazdasági, politikai vetületei, amivel 
kapcsolatban van magánvéleményem, de én csak 
orvos szakmai szempontból foglalkozom a helyzet-
tel. Balatonföldváron a betegek felkutatásában, 
gyógyításában, a pandémia lassításában úgy 
gondolom hatékonyan működik a rendszer. 
Beoltottunk közel 500 embert, a megterhelést nem is 
az oltás maga jelenti, hanem az ezzel járó ad-
minisztráció, amit az asszisztensnők elismerésre 
méltóan végeznek. Oltottunk nagypénteken, 
szombaton, vasárnap, oltunk május 1-én, részben 
azért, mert a beérkezett oltó anyagot felbontás után 
időben fel kell használni.

Dr.K.Z.: A kérdés összetett. Azt hiszem hozzá kell 
szoknunk, hogy újabb és újabb kórokozók jelennek 
meg. Ezzel párhuzamosan az ellenük való védekezés 
eredményessége is jobb lesz. Fejlődik a vakcina 
kutatás és gyártás, jobban tudunk alkalmazkodni a 
vírusokhoz. Ugyanakkor a bolygónk olyan klíma és 
ökológiai változáson megy keresztül, aminek 
következtében egyes élőlények számára kedve-
zőtlen, mások számára kedvező környezeti felté-
telek teremtődnek meg a világban. 

Dr.K.Z.: A magyar egészségügynek a szerkezete, és 
ebből fakadóan a működése nem felel meg a 
lakosság igényeinek, és a XXI. század követelmé-
nyeinek, melyek egy modern európai országban 
elvárhatók lennének. Ezt a kormányzat is felis-
merte, mert belekezdett egy reformba. Az, hogy 
mennyire volt szerencsés a pandémia idejére idő-
zíteni, az egy következő kérdés. 

ezzel együtt meg kell változni az emberek hozzá-
állásának, hogy a jelentkező újabb kihívásokra 
felkészültek legyenek. 

Azzal politikai oldaltól függetlenül mindenki egyet 
ért, hogy az ágazat dolgozóinak bérét rendezni 
kellett, és a hálapénz kérdéséhez hozzá kellett 
nyúlni. Itt vannak részeredmények, vannak a 
jövőben megoldandó kérdések, és vannak elmaradt 
intézkedések. És vannak olyanok is, ahol a kor-
mányzat visszavonult. Gondolok itt a másodállások 
kérdésére. Ami nem csak a doktorok saját egzisz-
tenciája szempontjából jelentős kérdés, hanem az 
ellátó kapacitás érdekében is, mert ezek engedé-
lyezése nélkül komoly működési zavarok léptek 
volna fel. A középtávú tervek (amire kíváncsi leszek, 
hogy mennyi valósul meg belőle a választás előtt egy 
évvel) arról szólnak, hogy a kórházi betegellátást 
áttereljék a járó beteg ellátás, és az alapellátás 
irányába. Ezt a kormány kitörési pontnak látja, az 
aktív kórházi ágyak számának csökkentése céljá-
ból. Ehhez az alapellátást meg kell erősíteni, amire 
történtek lépések, lásd praxis közösségek külön-
böző módozatainak a létrehozása. A következő 
lépcső a járó beteg ellátás fejlesztése. A speciális 
ellátást igénylők gyógyítása centrumokban törté-
nik, azaz megyei kórházakban, egyetemi klini-
kákon, országos intézményekben (ortopédia, trau-
matológia, onkológia). Amit hiányolok: a magán 
egészségügy helyzetének a fejlesztése elmaradt a 
gondolkodásban, aminek fontos szerepe van egy 
fejlett országban, amit a lakosság is egyre nagyobb 
számban vesz igénybe. A feltételrendszert kell 
kidolgozni. Ahogy az állami egészségügy közfinan-
szírozott, de biztosítási alapon működik, a magán 
egészségügyben is az alapot a magánbiztosítók 
megjelenése kell, hogy jelentse, mert olyan költsé-
gek vannak, amit csak a betegek szűk köre tud 
megfizetni. Az állami reform véleményem szerint 
csak akkor lesz életképes, ha a másik pillért, a 
magán egészségügyet is rendbe teszik. Ehhez 
mindenképpen szükségesnek gondolok egy önálló 
ágazati minisztériumot, és minisztert, mert annyira 
speciális területről van szó, ahol felkészült emberek 
csapatmunkája szükséges a sikeres megvalósítás 
érdekében.

M.L.: Az aktuálisan tárgyalt kérdéseken túl hogyan 
látja általánosságban a magyar egészségügy hely-
zetét?

M.L.: Köszönjük az interjút ! - SZ.J.
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Előre kívánom bocsátani, hogy sem Egyesületünk, 
sem magam nem vagyunk vitorlázás és kikötő 
ellenesek. Én közel két évtizede vagyok a BAHART 
vitorláskikötő üzletágának szerződött bérlője, tehát 
testközelből ismerem a balatoni vitorlázás körül-
ményeit. Ismerem az egyre növekvő kikötőhely 
igényeket, a szűkös kikötői kapacitás adta kor-
látozott lehetőségeket.
A Nyugati strandra építendő kikötő ügyében két 
alapvető kifogásunk van. Az egyik az, hogy a 
Veszprém Megyei Kormányhivatal az engedélyezési 
eljárás során eltekintett egy részletes és alapos 
környezeti és ökológiai hatástanulmány beszer-
zésétől. A kormányhivatal minden szakmai érv 
nélkül, hivatkozva arra, hogy az építmény nem fog 
számottevő hatást gyakorolni a tó élővilágára és 
áramlástani viszonyaira, az engedély kiadása során 
eltekintett a részletes környezetvédelmi hatás-
tanulmány megkövetelésétől. A Kormányhivatal 
döntése ellen bírósághoz fordultunk, a peres eljárás 
folyamatban van.

A Nyugati strand évente 40 000 látogatót fogad. Ha 
erre a strandra egy 175 nagyméretű hajó befo-

A Mosolygó Balatonföldvárért Egyesület örömmel 
értesült arról a tényről, hogy a balatonföldvári 
Nyugati strandra tervezett vitorláskikötő ügyében 
Ön a Miniszterelnöki Hivatalhoz fordult. Szeretném, 
ha Képviselő úr megismerné vonatkozó álláspon-
tunkat.

Kifogásunk másik tárgya a társadalmi egyeztetés 
teljes elmaradása. Tudott, hogy a Nyugati strandra 
építendő kikötő ügye először 2003-ban került 
napirendre. Igen jelentős lakossági ellenállás 
hatására, valamint hatósági engedélyek hiánya miatt 
a kezdeményezés, az Önkormányzat tízmillió 
forintnyi kártérítési kötelezettsége mellett lekerült a 
napirendről. Ehhez képest, három héttel a 2019 
októberi választásokat követően, a Képviselőtestület 
– a Kisfaludy kikötő fejlesztési pályázat adta 
lehetőségre hivatkozva - ismételten napirendre tűzte, 
és együttműködési szándéknyilatkozatot fogadott el 
a beruházóval. A választási kampányban egy szó sem 
esett a kikötőügy felmelegítéséről, ami enyhén 
szólva súlyos etikai aggályokat vet fel. 

Pengeváltás helyett az alábbiakban egy  civilizált levélváltást 
olvashatnak a mindannyiunk számára kedves és fontos 
Balatonunk jövőjével kapcsolatban.

Tisztelt Képviselő Úr!

Képviselői munkájához sikereket

Ha álláspontunkat illetően tisztázó kérdése lenne, 
szívesen állunk rendelkezésére.

Sajnos, a sólyázó helyek is sorra megszűnnek, ahol a 
könnyebb testű vitorlásokat akár naponta vízre lehet 
helyezni. A Nyugati strandra tervezett kikötő megva-
lósításakor is felszámolnak egy sólyázó helyet. 

Ezek a vélemények azonban figyelmen kívül hagy-
ják, hogy az említett tavak mély vizűek, felületükhöz 
képest nagy a víztömegük. A Balaton nagy kiter-
jedésű, viszonylag sekély mélységű, felületéhez 
képest csekély víztömegű, ezért rendkívül sérü-
lékeny, nagy szakmai gondosságot igénylő tó. A 
mederbe mélyen benyúló mólószárak - ahogy ezt a 
balatonfenyvesi kikötő esetében tapasztaljuk - 
megváltoztatják az áramlási viszonyokat, ami nem 
kívánatos jelenség. Ez a nemkívánatos veszély a 
földvári kikötő esetében is fennállhat.  

gadására alkalmas kikötő épül, akkor nem kell 
látnoknak lenni ahhoz, hogy a strandkapacitás 
jelentősen csökkeni fog, a strandolók kiszorulnak, 
érdekeik sérülnek. A folyamat nincs hasznára a helyi 
demokrácia társadalmi megítélésének. Ahogy emlí-
tettem, magam is a vitorlássport híve vagyok. Viszont 
szomorúan tapasztalom, hogy az egyre inkább 
elveszíti tömegsport jellegét. A kikötők egyre na-
gyobb hajóméretekre épülnek, a pár százezer forintos 
Kalózok, olcsóbb Yollék kiszorulnak a kikötőkből, 
mert a millió forintot megközelítő éves bérleti díjak 
megfizetésére ez a vitorlás társadalom képtelen. Az 
sem mellékes, hogy a vitorlázás alapismereteit eze-
ken a hagyományos balatoni hajókon lehetne meg-
szerezni. 

kívánva üdvözli

Balatonföldvár, 2021. április 26.

Herényi Károly

Egyesületünk alapvető célja a Balaton ökológiai 
harmóniájának védelme. Gyakori hivatkozás, hogy a 
Genfi tó, vagy a Wörthi-tó, a többi osztrák tóval 
együtt, felületükhöz képest több vitorlást bírnak el.

elnök
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Így talán nem túlzó kijelentés részemről, hogy 
ismerem ezt a témakört. Sok ismerősöm, ba-
rátom köt a vitorlázáshoz, akikkel szintén rend-
szeresen beszélgetek.

Witzmann Mihály

Azóta változtak a dolgok, de abban biztos 
vagyok, hogy a Balaton iránt érzett kötődésünk, 
szeretetünk és tiszteletünk tekintetében hason-
lóan gondolkodunk.

Jó szelet!

Köszönöm szépen, hogy levelével megtisztelt 
és Egyesületük álláspontját részletesen is 
ismertette velem.

Pontosan ezek a beszélgetések indítottak el 
annak idején a BAHART vitorláskikötők 
bérbeadása elleni fellépés irányába is.
A földvári e-kikötő ügyében viszont jóval 
nehezebb helyzetben vagyok, mert egyfelől egy 
korszerű, impozáns beruházást látok, amelyet a 
városvezetés is támogatna, másfelől viszont a 
felmerülő aggályok is eljutottak hozzám.

Jómagam harmincöt évvel ezelőtt, édesapám 
révén ismerkedtem meg a vitorlázással, és ez a 
szerelem azóta is megvan.

Ön bizonyára nem emlékszik rám, de korábban 
az Ön kampányaiban is aktívan szerepet 
vállaltam, és igyekeztem magam is hozzá-
járulni a közösen elért sikerhez. Aláírásgyűjtés, 
fórumok, plakátok, szórólapok... ezek voltak 
azok a feladatok, amelyekkel igyekeztem 
munkáját segíteni annak idején.

Mivel nem vagyok szakember, így arra az elha-
tározásra jutottam, hogy a lehető legcélszerűbb 
megoldás a felügyeleti eljárás kezdeményezése 
lehetne.

Tisztelettel üdvözlöm!

Nagyon bízom benne, hogy mihamarabb vilá-
gos, egyértelmű és megnyugtató eredmény 
születik a kérdésben!
S, ha már Balaton és balatoni fejlesztések - ha 
nem tartja tolakodásnak -, kérem engedje meg, 
hogy szíves figyelmébe ajánljam tegnapi 
parlamenti felszólalásomat, amely Facebook 
oldalamon megtekinthető.

Tisztelt Elnök Úr!
Kedves Károly!

Múltidéző

Volt egyszer egy „pártüdülő”

Az épület persze ma is áll a régi helyén, magántulaj-
donban van, és  Riviéra Park Hotel néven működik. De 
a földvári lakosok emlékezetében csak pártüdülő néven 
él. Annál is inkább állítható ez, mert az itt élő emberek 
közel fele biztos, hogy dolgozott ott.
Annak idején az átlagos 120 fős állandó létszámával a 
SZOT után a második legnagyobb foglalkoztató volt a 
városban. Ha valaki azt gondolja, hogy a magasabb 
bérek miatt volt keresett munkahely, az tévedésben 
van, mert történetesen éppen a fizetések  számlájára 
volt írható a magas fluktuáció. Az intézmény történe-
tével és működésével kapcsolatosan a hiteles szemtanú 
Módos Attila városunk megbecsült polgára  volt 
segítségünkre, aki 11 évig vezette az intézményt.

Mert azon túl, hogy az alapvető feladatként a párt és 
egyéb feladatok elvégzése közben  dolgozók gondtalan 
pihenését voltak hivatottak biztosítani, Módos Attila 
számára ez nem csak munka, munkahely volt, Ő a 
vendéglátást hivatásnak tekintette, amit magánszor-
galomból is képes lett volna magas színvonalon 
művelni. Ennek része volt, hogy rendszeresen az 
üdülőben rendezték meg a dunántúli vendéglátós 
szakemberek, valamint a vendéglátó ipari tanulók 
országos versenyét  a Főiskola oktatóinak védnöksége 
és zsűrizése mellett.

A mai szálloda  a hajdan híres Sellő Szálló (1949-ig 
viselte ezt a nevet), az 1930-as években, a 7 hektáros 
parkban létesült épület helyén áll, amit az 1970-es 
években építettek újjá.
A 7 emeletes, 316 fő befogadására alkalmas, közel 400 
fős étteremmel rendelkező intézményben  sokirányú 
sportolásra is  lehetőség volt. A főszezonban párt 
beutaltakat fogadott, de más időszakban SZOT 
vendégek is pihenhettek itt. 
Ahogy a szakmai életrajzból láthatjuk, Módos Attila 
igazgatói kinevezésével 1980-ban került az üdülő 
élére, és egy igazi alkotó tevékenység kezdődhetett 
meg számára is, és az általa vezetett kollektíva számára 
is.
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Módos Attila szakmai életútja:

Felszolgáló képesítést szerzett 1960-ban, majd elvégezte esti tagozaton a közgazdasági technikumot. Tizenkilenc éves 
korában a Bakony Komplexum vezetőjének helyettesévé nevezték ki. Bevonulása után a katonaságnál 2 éven át 
szakácsként szolgált. Leszerelés után 5 éven át melegkonyhás szakmai instruktor a vállalatánál, és szakoktató a 
vendéglátó szakiskolában Veszprémben. Azt követően 1971-1974 között a Bakony Komplexum vezetője.
A fontosabb állomáshelyek az MSZMP üdülőiben 1974-től 1978-ig: igazgatóhelyettes Balatonföldváron, miközben 1-1 
nyári szezont  Balatonaligán és Tihanyban dolgozott az ottani pártüdülőkben. A következő megbízatása 34 éves 
korában Dobogókőre szólt, ahol 1978 elejétől  1980 tavaszáig volt az ottani pártüdülő igazgatója. Két év után 1980-tól a 
földvári üdülő igazgatójának nevezték ki. Ezek az évek a munka mellett a folyamatos tanulásról is szóltak, hiszen 3 
felsőfokú végzettséget szerzett. Az üdülő  a rendszerváltást megelőző időszakban 1988-tól szállodaként üzemelt. Ez 
tartott a 1990-ig, amikor is a privatizáció szele őt is elsodorta. Megértve az új idők, új dalait, vállalkozásba kezdett, és 
évekig üzemeltetett egy szőnyegboltot Balatonföldvár központjában 12 éven át 2003-ig. Ezzel együtt hobbijának élt, 
mint kiváló gasztronómus az Önkormányzat felkérésére rendszeresen képviselte csapatával városunkat az 5 megye 
részvételével zajló Sió-kanál fesztiválokon, és más főzőversenyeken, ahol a saját maga által kigondolt receptura alapján 
készített ételeivel aratott sikereket.

Abban az időben nem kis dolognak számított pl. az is, 
hogy az általános iskola tanulói a kötelező olvasmá-
nyokból készült filmeket (Egri csillagok, Aranyember, 
Kőszívű ember fiai stb.) az üdülő mozi vetítőjében 
nézhették meg.

Az áruválasztékról, és az alacsony árakról pedig annyit, 
hogy mivel a saját üzemeltetésű büfék IV. osztályú 
árakkal dolgoztak, megtehették, hogy kedvező árfek-
vést alakítsanak ki. De ez minden valamire való 
munkahelyi büfében így volt.

A valóság ezekkel a szájhagyomány útján terjedő hírek-
kel szemben az, hogy pl. a párt első embere többnyire 
Aligán üdült, és néhány alkalommal érkezett hajóval 
Földvárra. 

Szerettük volna a pártüdülőről kialakult képet érdekes 
történetekkel színesíteni, de nem akadtunk semmilyen 
kincses sztorira.

Ezzel a kis írással azoknak szerettünk volna kedvesked-
ni, akiknek valamilyen emléke fűződik a „pártüdülő-
höz”, felelevenítve ha egy villanás erejéig is az akkori 
korszakos idők egy-egy szeletét.
Ebből a szándékból tallózzanak az alábbi dolgozói 
névsorban, amit szemtanúk segítségével állítottunk 

össze főleg Benczéné Marika visszaemlékezése alap-
ján. Ha valahol hibázik a pontos név, nézzék el nekünk, 
az idő és a feledés nagy úr, így maradtak meg az emléke-
zetben.
Módos Attila, Gadanecz Mihály, Marton Lajos, Bolygó 
Sándor, Máté József, Berkes Lajosné, Somogyvári 
Imréné, Balázs Sándorné Emike, Kiss Márta, Cseh 
Márta, Molnár Zoltánné Jolika, Szabóné Szilvi, 
Szabóné Erzsike, Bakóné Éva, Légrádiné Marika, 
Egerváriné Lujzi néni, Szárnyasiné Emike, Peringerné, 
Mogyorósiné Betti, Mogyorósi Pista, Herczeg István, 
Hartmann Péter, Hartmann Józsi, Gottlas Kálmán, 
Gelencsér Lajos, Gelencsérné Marika, Németh Karcsi, 
Kis Hali , Nagy Hali, Máténé Irénke, Kerekes Marika, 
Dolgosné Vera, Jordanicsné Rózsika, Elekfalviné 
Ilonka néni, Major Edit, Nezdeiné, Bíró Péter, Bíró 
Péterné, Szűcs Gyuri, Fületlen Feri, Kollárné Gizike, 
Kissné Ildikó, Somogyvári Mátyás, Diószegi Piroska 
néni, Gáspár Imre, Kalmár Feri, Bai Tamás, Bakonyi 
Tamás, Szabó Imre, Hlobikné, Tóthné Ancsa, Benczéné 
Marika, Szabó Márti, Kocsis Mariann, Dömötörné 
Margit néni, Kolonics Józsi, Cilklin Józsi, Skach Béla, 
Tóth Ferenc, Kékedi Gyuri, Szárnyasi Alajos, 

Magyarfalvi Attila, Nagyné cuki 
Marika, Tóth Misi, Böröcz Ica, 
Baloghné Zsuzsa, Szipliné 
Rózsika, Bartosné, Smukné 
Nagy Erzsi, Fekete Irén, Szakály 
Dezsőné, Szalainé Erzsi néni, 
Vargáné Marika, Hlobik István, 
Fehér Imre, Bencze Attila, Kiss 
Guszti, Varga Gyula, Nagy 
Sanyi Gubanc, Balogh János, 
Györkös Ottó, Botka István, 
Molnár  Tibi ,  Petr i  Att i la , 
Sebestyén Laci, Papp Laci, 
Smukk Sanyi, Sümegi Feri, 
Szakály Dezső, Gamauf Karcsi 
Bácsi,  Bezzegh Feri bácsi, Rádi 
Misi bácsi, Molnár Józsi, Hegyi 
S a n y i ,  K o v á c s  I s t v á n  é s 
Istvánné, Baloghné Marika, 
Pappné Évi.
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Ne csak mosolyogjunk, nevessünk is!

Egy szőke nő beszélget a barátnőjével:
- Képzeld, a barátom két év után végre beszélt a házasságról.
- Na, és mit mondott?
- Elmondta, hogy van egy felesége és 3 gyereke.

Szabó lelkendezve megy haza a munkából:
- Képzeld drágám - mondja a feleségének. - Előléptettek! Lesz saját 
irodám, és saját titkárnőt is kereshetek!
- Na, szépen vagyunk - morogja a feleség. - Ajánlom, hogy valami öreg, 
kövér titkárnőt vegyél fel, aki mellett abszolút nem érzel késztetést egy kis 
munkahelyi etyepetyére!
- Úgy lesz drágám! - válaszolja Szabó. - Hétfőtől tiéd az állás!

Két öregúr ül a padon. Elmegy előttük egy fiatal, barna hajú bombázó. 
Megszólal az egyikük:
- Ej, ha még egyszer 20 éves lehetnék!
Mire a másik:
- Hülye vagy, azért a fél óráért újra 40 évet akarsz dolgozni?!

Két páciens várakozik az orvosi rendelő előtt, közben beszélgetnek:
- A nagybátyám is éppen úgy köhögött, mint maga! Bele is halt szegény. 
Igaz, ő a szomszédasszony ágya alatt köhögte el magát...

Mire az asszony: „szóval a másik nem tetszik?!”
� Kohn hosszú betegség után meghal. Az özvegye megkéri Grünt, hogy 
adjon fel egy gyászjelentést, de rövidet, hogy ne kerüljön sokba.
Elmegy Grün a hirdetőbe, és bediktálja a szöveget:
– Kohn meghalt.
A felvevő csodálkozva néz rá:
– Ilyen rövid lesz? Öt szóig nem kell külön fizetni.
– Jó, akkor írja még hozzá: Ugyanitt Suzuki eladó.

Kohn elmegy a rabbihoz tanácsot kérni:
- Rabbi, mit tegyek? Hiányzik a kasszából 80 millió forint!
- Tedd vissza, fiam...

A férj 2 db nyakkendőt kap a feleségétől karácsonyra ajándékba.

Az egyik rögtön fel is köti.

Nem hiszem, hogy egyedülálló igény lenne a részem-
ről, hogy a helyi közösségünkben élőkkel, legalább 
évente néhány alkalommal egy asztalhoz lehessen 
ülni, hogy néhány pohár jóféle ital mellett jó han-
gulatban megismerhessük egymás gondolatait, 
habitusát, remélhetőleg jó hangulatú történéseit, akár a 
közelmúltból, akár a „megszépítő messzeségből”. 
Megfelelő környezetben, mint például bálokon, tánc-
tudásunk fitogtatásától sem visszariadva. „Mert az élet 
ünnepek nélkül olyan, mint a hosszú út fogadó nél-
kül”. Vagy ha nem is ünnep, csak valamilyen közös 
tevékenység záró akkordja, netán spontán „össze-
röffenés”, az emberi léleknek akkor is szüksége van a 
társas kapcsolatok bizonyos időközönkénti ápolására. 
Jelenleg viszont az a kiábrándító helyzet városunkban, 
hogy jóformán semmilyen lehetőség nincs a nagyobb 
létszámú – mondjuk száz főt meghaladó - közös helyi 
összejövetelekre. Nem csak ezek az alkalmak haltak el, 
hanem azok a lehetőségek is minimálisra töpörödtek, 
ahova mondjuk ősztől tavaszig tíz ember - rossz idő 
esetén - kényelmesen be tudna ülni hétköznap néhány 
sörre, vagy bármi másra.

Mikor pontosan 20 évvel ezelőtt a fővárosból 
„leköltöztem” ide, a Balaton partjára, az egyik 
legimponálóbb dolog volt számomra, hogy milyen 
könnyedén lehet „bandába verődni”, és kisebb-
nagyobb létszámban, különböző formában társasági 
életet élni. Persze húsz év alatt sok minden változik 
meg az ember körül, de akárhogy is nézem, ez a 
szegmense életünknek jóval jobban elsivatagosodott, 
mint ahogy azt az élet biológiai órája indokolttá tette 
volna. Jogosan vághatná rá erre bárki csípőből, hogy 
persze, hisz a pandémia már csak ilyen…Valóban. A 
baj csak az, hogy ennek ehhez semmi köze, a folyamat 
már akkor fájó mértéket öltött, mikor még azt sem 
tudtuk, hogy a koronavírust eszik-e, vagy isszák?

Az elmúlt két évtizedre visszatekintve, először a 
szezonon kívül is nyitva tartó helyi vendéglátó-
egységek kezdtek vagy csak nyári nyitva tartásra 
áttérni, vagy végleg bezárni. Ahogy hagytuk magunk 
mögött a nyarakat, úgy értékelődtek fel a szezonon 
kívüli összejövetelek , mikor minden nyugisabb volt, 
és nem hőzöngtek itt a pp-k (ezt a gyűjtőnevet nem 
szeretném itt konkretizálni, megbántva esetleg néhány 
fővárosi érzelmű olvasót). Persze jóval kisebb volt a 
létszám, de jóformán mindenki ismert mindenkit, így 
jó hangulatban meg tudtunk nézni egy meccset, fel 
tudtunk köszönteni egy ünnepeltet, vagy átmulat-
hattunk egy szilveszteri éjszakát. Aztán ahogy a 
fiatalok igen nagy része „kalandvágyból” külföldre, 
vagy a fővárosba vette az irányt, nyilvánvalóan nem 
volt rentábilis ezeket a helyeket szezonon kívül 
üzemeltetni, így a társasági élet ezen szinterei – a nyár 
kivételével - az enyészeté lettek. Nyáron pedig nem 
ugyanaz volt a hangulat, meg többségében mindenki 
reggeltől estig dolgozott, így voltaképpen az ilyen 
jellegű összejövetelek a főszezonban is meghaltak 
nekünk. Évek óta néhány vendéglátó egység képes 
már csak „kihúzni” az ősztől nyárig tartó időszakot 
úgy, hogy folyamatosan nyitva vannak. Idén ezek 
közül is elvesztettünk kettőt, a sors iróniája, hogy egy-
mástól pár méterre, jóformán egyszerre múltak ki. 
Teljesen más profillal működtek, de mindkettőnek 
megvolt az a törzsközönsége, akik nyílván szomorúan 
gyászolják elvesztésüket. Minden alaposságot nél-
külöző számvetésem szerint, nekünk „helyieknek” az 
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Hangsúlyoznám: nem az elmúlt, mondjuk másfél év-
ről beszélek.

Az pedig még nagyobb talány számomra, hogy – bár 
tudtommal minden adott hozzá – szeretett városunk-
ban az utóbbi húsz évben egyetlen alkalommal sem 
sikerült egy szilveszteri bált megszervezni a Közösségi 
Házban. Vagy legalább egy életerősnek tűnő kísérletet 
tenni rá. Maga az alkalom volt már jó néhány éve 
célkeresztben, de azt hiszem egy ilyen sátras megol-
dás, mint amire a választás esett, enyhén szólva is 
hamvában holt kísérletként könyvelhető el. Így az 
utóbbi több, mint tíz év többségében – mióta az utolsó 
nagyobb befogadóképességű helyi vendéglátó-
egységre is rákerült a lakat - sokadmagammal jár-
hatunk át Szántódra, a faluházba, ahol valahogy min-
den évben veszik legalább a fáradságot, hogy lelki-
ismeretesen megszervezzék évről évre. (Hogy miként 
sikerül, azt hagyjuk, egyrészt ez sok mindentől függ, 
másrészt az igyekezet értékét nem halványítja). 
Mindig felteszem a kérdést ilyenkor; mi lehet ebben 
olyan bonyolult, hogy mi még a szándékig sem tudunk 
eljutni?

Talán lassan a körülmények is alkalmasak lesznek 
arra, hogy megteremtődjenek az elvi lehetőségei 
annak, hogy leüljünk képletesen egy, fizikailag pedig 
több asztalhoz, egy jól megérdemelt összejövetel 
céljából. Kérdés, hogy lesz-e az erre kompetensek 
közül valaki, aki ezt a nagy célt a zászlajára tűzi, és 
belevág egy ilyen esemény megszervezésébe. Hogy a 
régóta sivatagosodó környezetünkben feltűnjön végre 
egy üde színfolt is.

idegenforgalmilag semleges időszakban két étterem, 
és három – gyönyörű, nosztalgikus elnevezéssel élve – 
bisztró jut, ahol békeidőkben összefuthatunk némi 
társasági élet gyakorlása céljából. Ezért a helyzetért 
természetesen senkit nem lehet hibáztatni, egyszerűen 
„piaci alapon” ezt dobta a gép.
Ami viszont már a számomra nehezebben emészthető 
elmúlás, azok a hagyományos „népünnepélyek” és 
bálok. A május 1-i főzőversennyel fűszerezett családi 
nap azért sokáig tradicionális programként szerepelt 
sokunk naptárában, de az őszi, központi parkolóban 
rendezett szüreti fesztiválok is keltenek vélhetően 
nosztalgikus emlékeket. Az elegánsabb szekcióban 
pedig minden évben ott szerepeltek a Márton-napi, az 
iskolai és óvodai szülői munkaközösségi bálok. Hát 
ezek – az iskolabált kivéve – szintén kihaltak.

Valahogy szerintem sokan szívesen elmennének, de 
persze alig akad, aki kezdeményezne, agitálna, ne 
adj’Isten megszervezne egy ilyen eseményt. 

Illetve sejtésem persze van, de mint fikció, nem 
untatnám ezzel a kedves olvasót.  Döntse el mindenki 
maga, hogy az így kialakult helyzet – újfent hang-
súlyozva, hogy nem a vírushelyzetben, hanem 
„békeidőben” – mennyire szül benne enyhe, vagy 
markáns hiányérzetet. Én a magam – és talán isme-
retségi köröm nevében is – üdvözítőnek tartanám, ha 
ezek az alkalmak, bármilyen apropóból is, ismét 
visszaszivárognának naptárainkba, piros betűs ün-
nepként, még ha csak évente egyszer-kétszer is. Ahol 
az ember testét-lelkét díszbe öltözteti, és jó hangu-
latban elbeszélget olyanokkal, akikkel egyébként, a 
„rohanó hétköznapokban” erre nincs lehetősége. Ha 
mulatozásba torkollik az esemény, az pedig hab a 
tortán…

E.E.



- Ahol előírás, hogy csak védettségi igazolvánnyal szabad tartózkodni és szolgáltatást igénybe venni, 
ott a vendéglátó üzlet üzemeltetője vagy vezetője, illetve az üzemeltető vagy a vezető alkalmazottja 
a koronavírus elleni védettségét e rendeletben meghatározott módon nem igazoló személytől, illetve 
a felügyelete alatt lévő tizennyolcadik életévét be nem töltött személytől a megrendelt étel, illetve 
ital vendéglátó üzleten belüli elfogyasztását megtagadja. A vendéglátó üzlet üzemeltetője vagy 
vezetője, illetve az üzemeltető vagy a vezető alkalmazottja a koronavírus elleni védettség igazolását 
megtagadó személyt, illetve a felügyelete alatt lévő tizennyolcadik életévét be nem töltött személyt a 
távozásra felszólítja, és amennyiben a jogsértő személy e felszólításnak nem tesz eleget, a 
rendőrséget értesíti.

- A vendéglátó üzleten belül reggel 5 óra és este 11 óra között a koronavírus ellen védett személy, 
valamint a felügyelete alatt lévő tizennyolcadik életévét be nem töltött személy számára a 
tartózkodás, és a megrendelt étel, illetve ital elfogyasztása megengedett.

- A vendéglátó üzletben tilos zenés, táncos rendezvényt szervezni, illetve tartani.
- A vendéglátó üzletben családi esemény vagy magánrendezvény abban az esetben szervezhető, 
illetve tartható, ha azon az egy időben jelenlévők száma nem haladja meg a 10 főt.
Járványügyi korlátozások szálláshelyeken

Járványügyi korlátozások vendéglátóhelyeken

Az általánosan érvényes szabályok: 

- Az üzletekben este 11 óráig lehet majd vásárolni.

- A vendéglátó üzletben foglalkoztatott személy számára a maszkhasználat szabályait a vendéglátó 
üzlet vezetője határozza meg, de aki nem védett, annak maszkot kell viselni, illetve a 
maszkhasználatot nem tilthatja meg.
-  A vendéglátó üzleten belül való tartózkodás – ha arra a kerthelyiségben vagy a teraszon nincs 
lehetőség – a fogyasztás kifizetése céljából az ehhez szükséges időtartamig megengedett, azzal, 
hogy a vendéglátó üzleten belül a megrendelt étel, illetve ital fogyasztása tilos.

- A vendéglátó üzletben vendégként tartózkodó személy – a (4) bekezdés szerinti kivétellel – köteles 

maszkot viselni, de:

(4) A vendéglátó üzlet

a) vendége a vendéglátó üzleten belül a vendéglátó üzlet asztalánál ülve,

b) vendége, ha a vendéglátó üzletben az ott megvásárolt étel, illetve ital elfogyasztása nemcsak 

asztalnál ülve történhet, kizárólag az étel, illetve az ital elfogyasztásának időtartama alatt, illetve

c) kerthelyiségében vagy teraszán a vendéglátó üzlet vendége nem köteles a maszkot viselni.

- A kijárási tilalom kezdete este 11 óráról éjfélre fog módosulni.

(2) Ha az e rendelet szerinti valamely jog a koronavírus elleni védettség esetén gyakorolható, az e 

jogot gyakorolni szándékozó személy a jog gyakorlására való jogosultság igazolása érdekében 

felhivható a védettségi igazolvány védettséget igazoló módon történő bemutatására. (3) A 

koronavírus elleni védettség igazolása során az érintett a védettségi igazolványon feltüntetett 

személyazonosság igazolására alkalmas hatósági igazolvány bemutatására külön is felhívható. (4) A 

védettségi igazolvány meglétét ellenőrző szerv vagy személy jogosult az érintett személyazonosság 

igazolására alkalmas hatósági igazolványán szereplő adatok megismerésére, azzal, hogy az adatokat 

semmilyen módon nem rögzítheti” 

- A szálláshelyen tilos zenés, táncos rendezvényt szervezni, illetve tartani.

- A szálláshelyen a koronavírus ellen védett személy, valamint a felügyelete alatt lévő tizennyolcadik 
életévét be nem töltött személy tartózkodása megengedett.

- A szálláshelyen vendégként tartózkodó személy nem köteles maszkot viselni.

- A védettségi igazolványt a 18 éven felüliek esetében ellenőrizni kell, kivéve üzleti, oktatási célból 
utazók, ők eddig is utazhattak. Aki nem igazolja magát, azt nem szolgálhatják ki.

- A szálláshelyen családi esemény vagy magánrendezvény abban az esetben szervezhető, illetve 
tartható, ha azon az egy időben jelenlévők száma nem haladja meg a 10 főt.

Ki jogosult a védettségi igazolvány ellenőrzésére? 

A kormány véglegesítette és közzétette a Magyar Közlönyben a 4 millió beoltott személy elérése 
esetén várható újranyitási lépéseket és lazításokat a járványügyi korlátozásokban.

Mit kell, vagy mit lehet tudnunk vendéglátós és szálláshely üzemeltetőként?

Sokféle módon ítéljük meg, és szemléljük a pandémia alakította helyzetünket a világban. Nem 
könnyű eligazodnunk, és hiteles információk alapján véleményt alkotnunk, amire támaszkodhatunk, 

ami irányt utathat. A rugalmasság és a naprakészség kiemelten hasznos tulajdonsággá vált. A m
fellelhető, és ezek közül is a valóban használható információkat gyűjtöttem össze, elsősorban a 

vendégfogadás területén dolgozók számára.

Tervezett lazítások 4 millió beoltott után.
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Ezért a nevével fémjelzett Emlékpaddá nemesedett, amit a Balatonszentgyörgyi út 98. sz. alatti buszmegálló 
fölött, magánterületen  állítottunk fel örök mementóként.

Bekker Béla barátunk szívügye volt a Stefánia-sánc felújítása, mely a jelek szerint vele együtt a sírba szállt.
Ezt a padot Ő oda szánta, de nem kaptuk meg a hivatalos hozzájárulást. 

A kikötői 4 db évszázados fenyőfa halálának 
évfordulóján ne csak a fejlődésről, hanem a 
visszafejlődésről is tanúskodjanak a képek. Ime!

 de ne akarjunk ismét csak a fejlődés 
kerékkötői lenni, örülünk neki!

Ilyen volt, ilyen lett!
 Mi kicsit gyorsabban megcsináltuk volna,
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Ön is tudja ?Ön is tudja ?Ön is tudja ?

„Az egér világnézetét a macskától való távolság határozza meg.”

� Hogy „ nem mindenki pedagógus párti ebben az 

országban”, ahogy az ország miniszterelnöke volt 

szíves világgá kürtölni ezt a véleményét?

· Hogy törvény írja elő: azon a közintézményen 

amelyiken a magyar zászló kinn van, az EU zászlót is 

ki kell tenni. A magyar parlament fura ura szembe 

megy ezzel a rendelkezéssel, és inkább a székely 

zászlót tűzette ki.

� Hogy mit mondott Szíjjártó Péter 2007 novemberében, 

amikor a Fidesz még ellenzékben volt?  

„Kezdeményezzük, hogy a képviselők fizetését 

fagyasszák be az euró bevezetéséig, azaz addig, amíg 

a magyar gazdaság már olyan állapotban lesz, amikor 

az élet könnyebb lesz az állampolgároknak.”

� Hogy mit mondott Bod Péter Ákos az Antall kormány 

minisztere, későbbi MNB elnök, akit Orbán Viktor 

közös miniszterelnöknek javasolt 2006 –ban? : „Nem 

akarok olyan országban élni, ahol napszemüveges 

fiúk elkérik valakinek az üzletét, pedig erre van 

példa." Ezt 3 évvel ezelőtt mondta, és azt hittük csak 

fantáziál, azóta a módszer rohamosan terjedőben, már 

Balatonföldvárt is elérte. Aki nem hiszi, járjon utána! 

� Hogy repülőtér épül Felcsút közelében, Orbán Viktor 

parasztházáról 2 km-re?

� Hogy belebukott a szlovák kormányfő abba, hogy az 

Európai Gyógyszerügynökség által még nem 

engedélyezett Szputnyik V vakcinát vásárolt?

� Hogy sok egészségügyi dolgozónak csökkent a bére, 

miután aláírták a szolgálati jogviszony-szerződést, volt 

aki 100.000 Ft-tal kapott kevesebbet, mint korábban 

közalkalmazottként?

� Hogy márciusban lovagkeresztet kapott Áder Jánostól 

Gulyás László a Szegedi Egyetem oktatója, aki az 

egyetemistáknak tartott előadásában többek közt 

ilyeneket mondott. „Én utálom a cigányokat, Biden 

amerikai elnök félhülye, Kamala Harris alelnök 

fekete ribanc, afrikai civilizáció nincs, ott a fekák az 

őserdőben lófaszt se csináltak.” 

� Hogy az Alkotmánybíróság szerint nem 

alkotmánysértő, ha az erdélyi magyarok szavazhatnak 

levélben, az Angliában dolgozók meg nem?

� Hogy amikor 1989-ben Pekingben a Tienanmen téri  

diáktüntetést a hatalom leverte, az akkori Fidesz így 

reagált: „Megdöbbenéssel és fájdalommal hallottuk a 

hírt, hogy Kína anakronisztikus, kommunista 

pártállama vérfürdőt rendezett Pekingben a 

demokráciát követelő, fegyvertelen diákok között. A  

Fidesz határozottan elítéli a kínai vezetést.” A mai 

Fidesz vezető ugyanitt megkoszorúzta a Népi Hősök 

emlékművét. Ma meg ott tartunk, hogy OV sikeresen 

megakadályozott egy Kínát elitélő uniós nyilatkozatot 

öt emberjogi aktivista bebörtönzése ügyében.

� Hogy május 3-án az egykori Újpesti Dózsa mai utódai 

� Hogy az EU gazdaság élénkítő csomagjából 

hazánknak 5800 milliárd forint járna, de Orbán Viktor 

csak a vissza nem térítendő 43 %-ra tart igényt, a 

kedvező kamatozású hitelre nem, mert abból költeni 

kéne a korrupció elleni küzdelemre, és a jogállamisági 

ügyekre. Ugyanakkor tavaly 2300 milliárd forint hitelt 

vett fel a kormány drágább piaci kamattal.

egy olyan csapattal nyerték a Magyar Kupát, legyőzve 

1: 0-ra a MOL Fehérvárt Orbán Viktor jelenlétében, 

ahol a német edző egyetlen magyart se állított a 

kezdőcsapatba?

� Hogy a parlament döntése értelmében több, mint 1000 

milliárd állami vagyon került vagyonkezelő 

alapítványokba. Ennek értelmében az állam elveszti 

az ellenőrzést az eddigi nemzeti vagyon felett. Ezzel 

kapcsolatban a Deutsche Welle (külföldieknek szóló 

német közszolgálati médium, amely You Tube 

csatornán magyarul is követhető) így fogalmazott:  

Orbán Viktor párhuzamos államot hoz létre, hogy az 

esetleges  2022-es választási vereség után is megőrizze 

hatalmát a társadalom minden területén.

� Hogy a kormányfő a parlamentben a járványügyi 

helyzettel kapcsolatban azt állította, Magyarország 

egy tartható pozícióban van, inkább a jobban teljesítő 

országok közé tartozik, ahol kevesebben haltak meg. 

Miközben a lakosság arányos halálozás tekintetében 

Csehország után a másodikak vagyunk a világon.

� Hogy a kormány a pandémia kezelésében a 

kezdetektől milyen álláspontot képviselt? A kiinduló 

tétel: „Mindenkit meggyógyítunk”, illetve „A 

védekezés sikerét a halottak számában mérjük”. „ A 

migráció nagyobb veszély, mint a vírus.” Ma ott 

tartunk, hogy 28.000 ezren belehaltak, Kásler Miklós 

miniszter szerint , aki kezdetben a tízparancsolattal 

akart gyógyítani: “Volt olyan kórház, ahol az 

intenzív osztályon lévők nyolcvan százalékát 

elveszítették, máshol ez csak ötven százalék volt”. 
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